
מה חלקם של כלי התקשורת בפאניקה 
שנוצרה סביב שפעת החזירים  האם 

הם ניצלו את ההזדמנות לרייטינג וניפחו 
את הדיווחים - או שיקפו את החששות 

במשרד הבריאות עם פרוץ המחלה  
והאם ההחלטה לדווח על כל מקרה מוות 

מהמחלה היא נכונה
<< גדעון אלון

איור: גיא מורד

להרגיע
להתריעאו 





התקשורת  כלי 
ה  ק י נ א פ ו  ר צ י
בציבור  מיותרת 
ת  ע פ ש א  ש ו נ ב
יודעים  שהם  משום  החזירים, 
שהציבור מתעניין בנושאי בריאות. 
לעתים כששמעתי את הדיווחים 
ברדיו ובטלוויזיה, היתה לי הרגשה 
שבעוד חמש דקות כולם עומדים 
סיגל,  ג'ודי  אומרת  כך   – למות" 
הכתבת הוותיקה לענייני בריאות 

של "הג'רוזלם פוסט".
נושא  את  המסקרת  סיגל, 
איננה  שנה,   25 זה  הבריאות 

־חוסכת ביקורת מעמיתיה בעי
תונות הכתובה, ברדיו ובערוצי 
הטלוויזיה: "לצערי, התקשורת 
לא מילאה את תפקידה בפרשה 
זו. במקום להרגיע את הציבור 
המודאג, פרסם משרד הבריאות 
הודעה לעיתונות אחרי כל מקרה 

החזירים.  משפעת  מת  שאדם 
יעשו  שלא  בפניהם  התחננתי 
זה מיותר. לצערי, לחלק  זאת, 
מכתבי הבריאות שמדווחים על 
שפעת החזירים אין מספיק ידע 

־בתחום. חלקם אפילו אינם מבי
נים מהו ההבדל בין חיידק לנגיף. 
העורכים בעיתונים ובטלוויזיה 
ביקשו מהכתבים שלהם להביא 
לפתיחת  סנסציוניים  סיפורים 
ולעמודים  החדשות  מהדורת 
הראשונים בעיתונים, וכך נוצרה 

פאניקה מיותרת בציבור".

שבמשרד  טוענת,  גם  סיגל 
בתחום  הצטיינו  לא  הבריאות 
ההסברה. "תפקידם היה לשמור 

־על פרופורציה. היה עליהם להז
כיר, שבכל שנה מתים בארץ 1,000 
10,000 מתים מעי־  איש משפעת,

שון, 400 נהרגים בתאונות דרכים, 
כה  ומשפעת החזירים מתו עד 
כ־50 איש, אז על מה הפאניקה?" 

"הציבור נרתע"
המש היחידה  איננה  ־סיגל 

תמשת במונחים כמו "פאניקה" 
ו"היסטריה" כדי לתאר את אופי 
הדיווחים על שפעת החזירים. 
יו"ר האגודה  גם עדינה מרקס, 
לזכויות החולה, סבורה ש"כלי 
התקשורת חגגו כי סוף־סוף היה 
להם נושא חם שעוסק בבריאות. 
מתעניין  שהציבור  יודעים  הם 

־מאוד בתחום, וכל כתבה שעוס

קת בכך זוכה לרייטינג גבוה. מיד 
שפעת  על  הדיווחים  כשהחלו 
החזירים, הרגשתי שעושים מזה 

־חגיגה תקשורתית. לצערי, המי
נון של הדיווחים היה מוגזם, לא 
היתה מידתיות. כלי התקשורת 
היו צריכים להפעיל יותר שיקול 
דעת. הם נתנו לציבור יותר מדי 
נתונים מגמתיים, והציבור הלך 
לאיבוד. הדבר בלט בעיקר בנושא 
החיסונים. הביאו מומחים בעד 

־ונגד החיסונים, ואזרחים מהשו
רה התקשו להבין אם כדאי להם 

להתחסן או שזה מסוכן".
יו"ר צב"י  גיסין,  למידד  גם 
יש   , ישראל( בריאות  )צרכני 
"בכל  לכלי התקשורת.  טענות 
והתעורר  חולה,  מקרה שנפטר 
קשר  לכך  שהיה  כלשהו  חשש 

לשפעת החזירים, הם ניפחו את 
את  מאוד  הרתיע  וזה  הסיפור, 
הציבור מללכת להתחסן. לדעתי, 
משרד הבריאות היה צריך לנצל 
את הפאניקה שפרצה בעקבות 
הדיווחים התכופים – כדי לצאת 
נגד  להתחסן  לציבור  בקמפיין 
שפעת רגילה. נוצר מצב שבגלל 
החשש משפעת החזירים אזרחים 
רבים, שבכל שנה מתחסנים נגד 
שפעת רגילה, מהססים השנה אם 
לקבל את החיסון. הם מושפעים 
מהדיווחים המפורטים לציבור 

על כל אדם שמת מהמחלה. אינני 
־יודע מדוע כלי התקשורת מנפ

חים את הנושא. לדעתי, הם יכלו 
לתרום למאבק נגד המחלה אילו 

היו קוראים לציבור להתחסן.
"חבל שהתקשורת לא עסקה 
הנושא  של  חשוב  בהיבט  כלל 
– היערכות המדינה למצב שבו, 
חלילה, שפעת החזירים תהפוך 
למגפה. על התקשורת היה לבדוק 
אם יש מספיק מיטות במחלקות 
לטיפול נמרץ בבתי החולים כדי 

להתמודד עם מצב של מגפה".

"יש מניפולציה"
רן  הוותיק  הבריאות  כתב 
רזניק, המשמש היום ככתב ראשי 
של מגזין הבריאות "מנטה", סבור 
גם הוא שכלי התקשורת סיקרו 

־את שפעת החזירים בצורה היס
טרית. "התקשורת חטאה בכך 
כל  את  לציבור  סיפקה  שלא 
המידע שהיה לה", אומר רזניק. 

־"למשל, שמספר החולים שנפ
טרים משפעת רגילה גדול לאין־
משפעת  המתים  ממספר  ערוך 
משפעת  שההחלמה  החזירים, 
מאשר  יותר  מהירה  החזירים 
אלה  שמרבית  רגילה,  משפעת 
ממנה,  החלימו  במחלה  שחלו 

־ושעל חולים במדינות כמו אוס
־טרליה וניו־זילנד השפעת השפי

עה בצורה מתונה. אילו התקשורת 
היתה עושה זאת, כל הנושא היה 
מקבל פרופורציות אחרות, מתונות 

והגיוניות יותר".

ג'ודי סיגל
במקום להרגיע את הציבור המודאג, פרסם 

משרד הבריאות הודעה לעיתונות אחרי כל מקרה 
שאדם מת משפעת החזירים. התחננתי בפניהם 

שלא יעשו זאת, זה מיותר. לצערי, לחלק מכתבי 
הבריאות שמדווחים על שפעת החזירים אין 

מספיק ידע בתחום

להרגיע או להתריע

עדינה מרקס
מיד כשהחלו הדיווחים, 
הרגשתי שעושים מזה 

חגיגה תקשורתית. לצערי, 
המינון של הדיווחים היה 

מוגזם, לא היתה מידתיות. 
כלי התקשורת היו 

צריכים להפעיל יותר שיקול דעת. הם 
נתנו לציבור יותר מדי נתונים מגמתיים, 

והציבור הלך לאיבוד
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מדוע לדעתך התקשורת נהגה 
כך?

־רזניק: "לעתים קרובות התק
־שורת מעדיפה להבליט את האפ

שרויות הקיצוניות, שיש סבירות 
נמוכה יותר שיקרו. מבלי שהם 

־מתכוונים לכך, יש פה מניפול
ציה, משום שלא מספקים את כל 

־המידע לציבור. אילו כלי התקשו
רת היו מציגים בפני הציבור, החל 
מהיום הראשון, את כל המידע 
השלם שהיה בידיהם על שפעת 
את  מחליש  היה  זה  החזירים, 
עוצמת הסיפור ויוצר תמונה פחות 
ולעתים  וסנסציונית,  דרמטית 
גם פחות מפחידה. למען הדיוק, 
המידע כן נמסר בתקשורת, אני 

באופן אישי דיווחתי על כך, אבל 
בשום מקום זה לא הובלט במידה 

הראויה". 
האם משרד הבריאות פעל כראוי 

מול התקשורת?
"משרד הבריאות כשל לאורך 
כל הדרך בכך שלא מסר מידע 
מלא ושלם לציבור", אומר רזניק. 
"ההסברה מטעם המשרד היתה 
השכילה  שלא  משום  כושלת, 
להעביר את התמונה במלואה. 
לעומת זאת, הם הקפידו להעביר 
דיווחים מיידיים לגבי כל חולה 
שנפטר מהמחלה. אני מודה שהם 
היו במצב רגיש בעניין זה, משום 
היו  מדווחים,  היו  לא  שאילו 
מאשימים אותם בהסתרת מידע 

כדי להביא לרגיעה בציבור. אבל 
הזה,  המידע  שבצד  סבור  אני 
מחובתם היה לספק לציבור מידע 
רב על הפרופורציות של המחלה: 
שבסך־הכל מרבית אלה שחלו בה 
החלימו ממנה. במבחן התוצאה, 
משרד הבריאות נכשל בהעברת 

המסר". 
עורך אתר  בליזובסקי,  אבי 
האינטרנט "הידען", העוקב אחר 
הדיווחים בכלי התקשורת על 
שפעת החזירים מהיום הראשון, 
הדיווחים  "כשהחלו  כי  סבור 
הראשונים ממקסיקו על המחלה, 
היתה הגזמה רבה בטיפול שניתן 
כנראה   – לכך בכלי התקשורת 
בגלל החשש שמדובר בתופעה 

כמו 'המגפה הספרדית', שפרצה 
ב־1918 ושמתו ממנה יותר אנשים 
מאלה שנהרגו במלחמת העולם 
הראשונה. בחודשים הראשונים 

־התקשורת לא ידעה איך להתמו
־דד עם הממצאים, שלפיהם הפרו

פיל של הנפטרים היה שונה מזה 
של המתים משפעת רגילה.

־"ההתרשמות שלי היתה שלכ
תבים לענייני בריאות לא היה 
מספיק מידע על הסימנים למחלה 
ועל דרכי ההתמודדות איתה, ולכן 
גם המידע שהם העבירו לציבור 
לא היה מקצועי מספיק. לדעתי, 
על משרד הבריאות היה לקחת 

מידד גיסין
בגלל החשש משפעת 

החזירים אזרחים רבים, 
שבכל שנה מתחסנים נגד 

שפעת רגילה, מהססים 
השנה אם לקבל את החיסון. 

הם מושפעים מהדיווחים 
המפורטים לציבור על כל אדם שמת 

מהמחלה. כלי התקשורת יכלו לתרום אילו 
היו קוראים לציבור להתחסן

רן רזניק
משרד הבריאות כשל לאורך 

כל הדרך בכך שלא מסר 
מידע מלא ושלם לציבור. 
ההסברה מטעם המשרד 

היתה כושלת, משום שלא 
השכילה להעביר את 

התמונה במלואה. לעומת זאת, הם הקפידו 
להעביר דיווחים מיידיים לגבי כל חולה 

שנפטר מהמחלה

)המשך בעמוד הבא(
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את כתבי הבריאות לסדנה בת יום 
אחד, להעביר להם את כל המידע 
שהצטבר – ואז גם הציבור היה 

מקבל מידע יותר מהימן".

"שקיפות מלאה"
ל  " כ נ מ ס  , ם ק י מ ע ר  י א י ל
בינלאומיים  ויחסים  הסברה 
"בטן  יש  הבריאות,  במשרד 
התקשורת.  כלי  כלפי  מלאה" 
"בכל פעם שהוצאנו לתקשורת 
החזירים",  שפעת  על  הודעות 
הוא אומר, "היה פער עצום בין 
המידע שהיה בהודעות שלנו לבין 
ובעיקר  בתקשורת,  הדיווחים 

־בשלושת עיתוני הצהריים, 'ידי
עות אחרונות', 'מעריב' ו'ישראל 
היום'. לדעתי, הפער נובע מהרצון 
שלהם למכור או לחלק עיתונים. 

אינני מאשים בכך את הכתבים 
לענייני בריאות – הבעיה שלנו 

־היא עם העורכים. אנחנו לא יכו
לים לשלוט על גובה הלהבות ועל 
הנפח שעורכי העיתונים נותנים 

לידיעות על המחלה".
ראשי  מדוע  נשאל  כשהוא 
נפגשו עם  לא  משרד הבריאות 
להסביר  כדי  העיתונים  עורכי 
להם שהם יוצרים פאניקה בקרב 
הציבור, משיב עמיקם: "אין טעם 
להיפגש עם העורכים, כי מועצת 
מעורכי  המורכבת  העיתונות, 

כלי התקשורת, פשטה את  כל 
הרגל". 

עם זאת, עמיקם סבור שלא 
רק כלי התקשורת אשמים בבהלה 
שנוצרה בשל המחלה, אלא הדבר 
נובע גם מסיבות אובייקטיביות. 
על  שמדברים  לשכוח  "אסור 
סוג  ידועה,  היתה  מחלה שלא 
חדש של שפעת, והתפשטותה 
המהירה גרמה לחץ גדול בציבור. 
החשש הגדול היה שהמחלה הזו 
היא מוטציה של נגיף שלא יימצא 
לה תרופה, וכמו ב־1918 – כש־50 
מיליון איש ברחבי העולם מתו 
ממנה – גם הפעם המחלה עלולה 
אומר  רבים",  קורבנות  להפיל 

עמיקם.
לדבריו, בחודש אפריל 2009, 
שפעת  על  לדבר  החלו  כשרק 
יזם משרד הבריאות  החזירים, 
כי  וממנו עלה  סקר דעת קהל, 

52% מהציבור מודאגים. "זו היתה 
בהחלט דאגה, אבל בשום אופן 

־לא פאניקה. כשהתקשורת הוסי
־פה לדיווחים את הממד הדרמ

טי, החלה 'חגיגה' לא נורמלית 
– כי הם עשו שימוש במילים כמו 
מגפה וסכנה לציבור בשל העדר 

תרופה".
הביקו את  דוחה  ־עמיקם 

שלפיה  בריאות,  כתבי  של  רת 
משרד הבריאות לא סיפק להם 
מספיק מידע על שפעת החזירים. 
"ערכנו לתקשורת תדרוכים", הוא 

־אומר. "ראש צוות הטיפול במג
פות, פרופ' דני אנגלרד, נפגש עם 
איתם  ולעתים שוחח  הכתבים 
שש פעמים ביום. ראש שירותי 
ד"ר  במשרד,  הציבור  בריאות 
איתמר גרוטו, שוחח עם כתבים 

שום  השאלות.  כל  על  והשיב 
כתב לא יכול לטעון שהוא סובל 

מחוסר מידע". 
הבריאות  משרד  כ"ל  סמנ
כך  על  הביקורת  את  דוחה  גם 
הודעה לאחר  פרסם  שהמשרד 
כל מקרה שאדם נפטר משפעת 
החזירים. "החלטנו לדווח על כל 
מקרה, כך שתהיה שקיפות מלאה 
ולא יהיו פרסומים לא מבוקרים 

־– כדי שלא יאשימו אותנו בהס
תרה. נכון שעל נפטרים משפעת 
רגילה איננו מדווחים, משום שזה 

לא מעניין את הציבור". עמיקם 
־מציין, שמשרדו גם הכין תשדי

רים מיוחדים ששודרו בטלוויזיה, 
ובהם הודגשה חשיבות השמירה 
על היגיינה וניקיון כדי לצמצם 

את החשש להידבקות. 

לחסן או לא
הכתבת לענייני בריאות של 
הערוץ הראשון, קטי דור, דוחה 

־בתוקף את הביקורת על כלי התק
שורת, שהם כביכול אלה שגרמו 
שבסך־ סבורה  "אני  לפאניקה. 
התקשורת  בכלי  הדיווח  הכל 
היה אחראי, וכתבי הבריאות גילו 
בגרות", היא אומרת. "נכון שהיו 

־כלי תקשורת שחיפשו את הכו
תרות כדי ליהנות מרייטינג יותר 
גבוה, נכון שבעיתונות הכתובה 
הגזימו לפעמים עם הכותרות – 
אבל צריך לזכור כי כשרק החלו 
הידיעות הראשונות על שפעת 
ומתח  דריכות  היו  החזירים, 
במשרד הבריאות, והדבר כמובן 

־השתקף גם בדיווחים שלנו בתק
שורת.

"שש שנים אני כתבת לענייני 
בריאות, ומעולם לא ראיתי את 
כל־כך  הבריאות  משרד  אנשי 
מודאגים כפי שהיו אז. אנשים 
שפגשו אותי ברחוב הציפו אותי 
לנו  היו  המחלה.  על  בשאלות 
סיפורים שאפשר היה לעשות מהם 
סנסציות, אבל כתבי הבריאות 

דייקו ככל האפשר בפרטים. 
"לדוגמה, היה לי סיפור בלעדי 

אבי בליזובסקי
לכתבים לענייני בריאות לא היה מספיק מידע על 

הסימנים למחלה ועל דרכי ההתמודדות איתה, 
ולכן גם המידע שהם העבירו לציבור לא היה 

מקצועי מספיק. על משרד הבריאות היה לקחת 
את כתבי הבריאות לסדנה ולהעביר להם את כל 

המידע שהצטבר

קטי דור
בסך–הכל הדיווח בכלי 

התקשורת היה אחראי, 
וכתבי הבריאות גילו בגרות. 

נכון שהיו כלי תקשורת 
שחיפשו את הכותרות, אבל 
צריך לזכור כי כשרק החלו 
הידיעות הראשונות על שפעת החזירים, 

היו דריכות ומתח במשרד הבריאות, והדבר 
כמובן השתקף גם בדיווחים שלנו

)המשך מעמוד קודם(

להרגיע או להתריע
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יאיר עמיקם
היה פער עצום בין המידע שהיה בהודעות 

שלנו לבין הדיווחים בתקשורת, ובעיקר 
בשלושת עיתוני הצהריים. אינני מאשים 

בכך את הכתבים לענייני בריאות - הבעיה 
שלנו היא עם העורכים. אנחנו לא יכולים 

לשלוט על גובה הלהבות

ח"כ ד"ר רחל אדטו
לבהלה בציבור היתה השפעה 
על החלטת הממשלה לרכוש 

את החיסונים. אינני מבינה 
מדוע הוחלט לרכוש חיסונים 

לכלל האוכלוסיה, כאשר 
ידוע שציבור רחב איננו 

מתחסן בשום סוג של חיסון

על כך שהתקבלה החלטה שלא 
לאוכלוסיות  החיסון  את  לתת 
בסיכון, שכוללות נשים בהריון 
ותינוקות שעדיין לא מלאו להם 
שלוש שנים. התברר לי שישנם 
מהם  ואחד  חיסונים,  סוגי  שני 
איננו מתאים לנשים בהריון, כי 
אין מספיק מידע לגבי ההשלכות 
שלו. כשנודע למשרד הבריאות 
שבכוונתי לפרסם זאת, הם נכנסו 
ללחץ וניסו להכחיש את המידע 

שלי". 
־האם לבהלה שיצרו כלי התק
־שורת בדיווחים על שפעת החזי

רים היתה השפעה גם על החלטת 
יותר משבעה  הממשלה לרכוש 
מיליון חיסונים לכל האוכלוסיה 
וכן על החלטתם של  בישראל, 

אזרחים רבים שלא להתחסן? 

ג'ודי סיגל משוכנעת, ש"לא 
היתה הצדקה לקנות כל־כך הרבה 
חצי  עליהם  ולהוציא  חיסונים 
מיליארד שקל מתקציב המדינה, 
כשהחיסונים טובים למשך שנה 
אחת בלבד. אין לי ספק שראש 
הממשלה בנימין נתניהו, שהוא 
גם שר הבריאות, קורא לציבור 
להתחסן כדי להצדיק את ההוצאה 

הכספית העצומה הזו. 
גם רן רזניק סבור, כי "השפעת 
בתקשורת  ההיסטרי  הסיקור 
רכישת  על  בציבור  והפאניקה 
חיסונים לכלל האוכלוסיה היתה 

חד־משמעית".
ח"כ ד"ר רחל אדטו ממפלגת 
קדימה, רופאה במקצועה שבעבר 
כסמנכ"ל  השאר  בין  שימשה 

־בית החולים שערי צדק בירוש

לים וכחברה בוועדה הציבורית 
סבורה  התרופות,  סל  לקביעת 
ש"לבהלה בציבור היתה השפעה 
על החלטת הממשלה לרכוש את 
מדוע  מבינה  אינני  החיסונים. 
לכלל  חיסונים  לרכוש  הוחלט 
האוכלוסיה, כאשר ידוע שציבור 
רחב איננו מתחסן בשום סוג של 

חיסון", היא אומרת.
התקשורת  בכלי  הדיווחים 

־בעד ונגד החיסונים הוסיפו לבל
העיתונים  הציבור.  בקרב  בול 
פרסמו דעות של מומחים בעד 
ונגד החיסונים. כך למשל פרסם 

־"ידיעות אחרונות" באמצע נוב
מבר את עמדתו של ד"ר גרוטו 
ממשרד הבריאות, הקורא לציבור 
להתחסן, ולצידה את עמדתו של 
ד"ר אפי הלפרין, מנהל המחלקה 
למחלות זיהומיות בבית החולים 

ביקור חולים בירושלים, המתנגד 
־לחיסון. ד"ר גרוטו טען, כי  "הני

סיון ממגפות קודמות מלמד שהן 
מחמירות ונעשות קטלניות יותר 
עם הזמן. מכלול הנתונים הללו 

־והחשש מגל שלישי, אלים וקט
לני יותר של המחלה, מצביעים 
חד־משמעית על הצורך בחיסון 

האוכלוסיה כולה".
הלפרין  ד"ר  זאת,  לעומת 

תופ יש  חיסון  "לכל  כי  ־טען, 
עות לוואי, והחיסון נגד שפעת 
החזירים איננו יוצא מהכלל הזה. 
לשמחתנו, רוב תופעות הלוואי 
השכיחות של חיסון זה הן קלות 
מאוד, והקשות נחשבות נדירות... 
אני אישית מעדיף להמתין ולחסן 
את עצמי ואת בני משפחתי רק 
לאחר שיגיעו ארצה סוגי חיסונים 

נוספים". 

האם לבהלה שיצרו כלי התקשורת היתה השפעה גם על 
החלטת הממשלה לרכוש יותר משבעה מיליון חיסונים?
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